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سرمقاله

 بندرعباس؛ فاجعه ای ملی و
سوءاستفاده های سیاسی

اادامه از صفحه یک
این رویکرد، که اغلب بدون شواهد معتبر و پیش 
از انتشار نتایج تحقیقات رسمی مطرح می شود، 
از خون قربانیان برای اهداف سیاسی سوءاستفاده 
به  وابسته  برخی رسانه های  مثال،  برای  می کند. 
اپوزیسیون شایعاتی درباره دخالت عوامل خارجی، 
مانند رژیم صهیونیستی، منتشر کردند تا نظام را 
ادعاهایی  چنین  درحالی که  دهند،  جلوه  مسئول 

نیازمند مدارک مستدل است.
ناکارآمدی در برخی حوزه های حکومتی، مانند 
یا مدیریت زیرساخت ها، چالشی واقعی  اقتصاد 
از آن حق طبیعی مردم  انتقاد  ایران است و  در 
است. بااین حال، نسبت دادن یک فاجعه نادر به 
ناکارآمدی کلی نظام، بدون شواهد کافی، تحریف 
واقعیت است. حوادث مشابه در کشورهای دیگر، 
مانند انفجار بندر بیروت در سال 2020 یا سانحه 
کلی  نشانه ضعف  لزوماً  جنوبی،  کره  در  هوایی 
نظام های حاکم نبودند، بلکه اغلب نتیجه ترکیبی از 
عوامل فنی، انسانی، یا محیطی بودند. اپوزیسیون 
گرفتن  نادیده  و  فاجعه  این  بر  صرف  تمرکز  با 
پیچیدگی های آن، به دنبال ایجاد ناامیدی در میان 

مردم و تضعیف اعتماد عمومی است.
این در حالی است که نظام در برخی حوزه ها 
مانند لغو برخی گزینش های استخدامی یا تلاش 
برای رفع فیلترینگ نسبی گام های اصلاحی برداشته 
است. هرچند این اقدامات کافی نیستند و نیاز به 
بهره برداری  اما  دارد،  وجود  عمیق تر  اصلاحات 
سیاسی از یک فاجعه نادر برای زیر سؤال بردن کل 
نظام، رویکردی غیرمنصفانه و فرصت طلبانه است.

شایعات و تحریف واقعیت
همزمان با فاجعه، شایعاتی درباره دخالت عوامل 
خارجی در برخی رسانه ها و شبکه های اجتماعی 
بدون  اغلب  که  گمانه زنی ها،  این  شد.  مطرح 
مدرک ارائه می شوند، احساسات عمومی را تحریک 
می کنند و از تمرکز بر علل واقعی فاجعه می کاهند. 
برخی جریان های اپوزیسیون با دامن زدن به این 
شایعات، تلاش کردند رویداد را به عنوان نشانه ای 
از ضعف یا ناتوانی نظام جلوه دهند. این در حالی 
است که تا زمان انتشار گزارش های رسمی، هرگونه 
قضاوت زودهنگام غیرمسئولانه است. سوءاستفاده 
از غم مردم برای پیشبرد اهداف سیاسی، نه تنها 
کمکی به حل مشکلات نمی کند، بلکه به تفرقه و 

ناامیدی دامن می زند.
که  بود  دردناک  رویدادی  بندرعباس،  فاجعه 
نیازمند همدلی و همبستگی ملی است. درحالی که 
مردم  حق  ناکارآمدی ها  از  انتقاد  و  پرسش گری 
برای  اپوزیسیون  جریان های  برخی  تلاش  است، 
تبدیل این فاجعه به ابزاری علیه نظام حاکم و اثبات 
حقانیت خود، رویکردی غیراخلاقی و فرصت طلبانه 
است. به جای بهره برداری سیاسی یا شایعه پراکنی، 
باید منتظر نتایج تحقیقات رسمی بود و با عقلانیت 
و شفافیت به تحلیل علل این رویداد پرداخت. این 
فاجعه باید به فرصتی برای تقویت مسئولیت پذیری 
و  تفرقه  برای  بهانه ای  نه  شود،  تبدیل  اصلاح  و 

سوءاستفاده.

خبر

اخبار

مطهری: 
با قاصران و مقصران حادثه بندر 

شهید رجایی برخورد شود

نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی گفت: برای 
با  رجایی،  شهید  بندر  حادثه  تکرار  از  جلوگیری 

قاصران و مقصران این حادثه برخورد شود.
درباره  ایسنا،  با  وگو  گفت  در  مطهری  علی 
هرگونه  پیگیری  خصوص  در  انقلاب  رهبر  پیام 
بندر  در  انفجار  حادثه  در  تعمدّ  یا  سهل انگاری 
شهید رجایی، اظهار کرد: آنطور که در اخبار آمده، 
رجایی،  شهید  بندر  در  حادثه  عامل  مهمترین 
با عنوان کالای  شرکتی بوده که کالای وارداتی را 
معمولی و نه خطرناک گزارش داده است. این اولین 
تخلف بوده که متوجه شرکت واردکننده است. به 
هر حال حمل و نگهداری کالاهای خطرناک ضوابط 
باید  نیز  گمرک  بازرسی  دارد.  را  خود  مخصوص 
گزارش آن شرکت را راستی آزمایی کند تا اگر گزارش 
مطابق واقعیت نبود، اقدامات لازم را انجام دهد. 

شاید در این زمینه هم کوتاهی شده است.
وی ادامه داد:حتما در بروز این حادثه قصور و 
تقصیر وجود داشته که باید بررسی و پیگیری شود 
و با قاصران و مقصران برخورد قانونی شود تا در 
آینده شاهد تکرار چنین حوادثی نباشیم. ممکن 
است آن شرکت به خاطر منافع اقتصادی گزارش 
خلاف واقع داده است و دنبال سود شخصی بوده 
است. البته هنوز واقعیت روشن نیست و نمی توان 
قضاوت دقیقی داشت، ولی حتما باید بررسی و 
پیگیری انجام شود و با مقصران و قاصران برخورد 

شود تا دیگر از تکرار این حوادث جلوگیری شود.
نهادهای  اینکه  به  اشاره  با  سیاسی  فعال  این 
نظارتی مانند دیوان محاسبات یا سازمان بازرسی 
کل کشور در جلویگری از بروز این حوادث نقش 
زیادی ندارند، خاطرنشان کرد: این نهادهای نظارتی 
وقتی به موضوعی ورود می کنند که گزارشی به آنها 
برسد. این نهادها نمی توانند به صورت مستقیم 
امور گمرک را بررسی کنند. در اینجا پیشگیری از 
بروز این حوادث اهمیت دارد و دولت، وزارت راه و 
گمرک مسئولیت دارند تا چنین وقایعی رخ ندهد. 
مجلس شورای اسلامی هم می تواند با تحقیق و 
تفحص به این موضوع وارد کند و نتیجه را به اطلاع 

مردم برساند.
مطهری در پایان خاطرنشان کرد: برای جلوگیری 
از بروز این حوادث باید بررسی کارشناسی شود که 
آیا تجمع ان تعداد کانتیر در یک قسمت از بندر کار 
درستی است یا نه؟ باید بررسی شود که در بنادر 
بزرگ دنیا چگونه عمل می شود. ما باید از تجارب 

دنیا در این زمینه استفاده کنیم.

بالگردهای »میل ۱۷« سپاه اولین 
بالگردهای عمل کننده در خط مقدم 

اطفاء حریق بندر شهید رجایی
معاون روابط عمومی نیروی دریایی سپاه )ندسا( 
گفت: بالگردهای »میل ۱۷« نیروی دریایی سپاه به 
عنوان اولین بالگردهای عمل کننده در خط مقدم 

اطفاء حریق بندر شهید رجایی بودند.
به گزارش ایسنا به نقل از سپاه نیوز ناوسالار 
یکم پاسدار »احسان موذن« معاون روابط عمومی 
نیروی دریایی سپاه )ندسا( گفت: بالگردهای »میل 
۱۷« نیروی دریایی سپاه به عنوان اولین بالگردهای 
عمل کننده در خط مقدم اطفاء حریق بندر شهید 
رجایی بودند.  وی افزود: در حال حاضر آتش در 
بندر تا حدودی کنترل شده و ابعاد حادثه در حال 
بررسی است.   معاون روابط عمومی نیروی دریایی 
سپاه با اشاره به نقش این نیرو در اطفاء حریق بندر 
شهید رجایی تصریح کرد: بالگردهای امدادی این 
نیرو از اولین ساعات حریق با حضور در منطقه 

حادثه به خاموش کردن آتش مشغول شدند.  
ناوسالار یکم پاسدار موذن با اشاره به وضعیت 
ویژه بندر شهید رجایی بعد از انفجار عنوان داشت: 
نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی همه 
ظرفیت های بهداری، امدادی و آمبولانس های خود 
را پای کار آورد تا بتواند به مردم مظلوم این منطقه 
کمک کند و مقداری از آلام آنها بکاهد.  معاون 
روابط عمومی نیروی دریایی سپاه خاطرنشان کرد: 
از مجموع ۵0 آمبولانس اعزام شده به بندر شهید 
نیروی  طریق  از  آمبولانس   2۶ مجموعاً   ، رجایی 
دریایی سپاه اعزام شده بود و تاکنون بیش از 2۳2 
مجروح به بیمارستان منتقل شده و ۱۹2 نفر نیز 
مورد مداوا قرار گرفته اند.   ناوسالار یکم موذن تاکید 
کرد: همچنین ۳0 عمل جراحی توسط پزشکان و 
متخصصین بیمارستان صاحب الزمان )عج( ندسا 
برای مداوای مجروحان انجام شده است.  وی در 
پایان خاطرنشان کرد: نیروی دریایی سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی آماده است تا در هر ابعادی که 
نیاز است به کمک سازمان های امدادی و درمانی 
بشتابد تا این موضوع موجب کاهش مقداری از 

آلام مردم عزیز این منطقه شود.  

قالیباف: 
لفاظی های نتانیاهو برای 

تاثیرگذاری بر روند مذاکرات است
رئیس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: مواضع 
نخست وزیر جنایتکار رژیم آپارتاید صهیونیستی 
روند  بر  تاثیرگذاری  برای  ارزش  کم  لفاظی  صرفا 
مذاکرات غیرمستقیم بین ایران و آمریکاست و آن 

را جدی نمی گیریم.
به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف در جلسه 
علنی امروز مجلس در نطق پیش از دستور خود با 
تبریک فرا رسیدن میلاد حضرت فاطمه  معصومه، 
آغاز دهه ی کرامت و روز دختر گفت: مجددا به 
خانواده های داغ دیده حادثه  دلخراش بندر شهید 
رجایی تسلیت می گویم. قالیباف در ادامه گفت: 
نخست وزیر جنایتکار رژیم آپارتاید صهیونیستی 
باری دیگر برای جلوگیری از مرگ سیاسی خود، راه 
گزافه گویی را برگزیده و ملت بزرگ ایران را تهدید 
کرده است؛ بیچاره ای که از ترس بازداشت شدن، 
مسیر سفرهای هوایی خود را هر روز تغییر می دهد 
و منفورترین جنایتکار تاریخ معاصر است، چهره  
از چند دهه فریبکاری  واقعی رژیم جلاد را پس 
جوانان  برای  خصوص  به  و  دنیا  در  رسانه ای، 
جز  افتخاری  و  کرده  افشا  اروپایی  و  آمریکایی 
بمباران مدارس و بیمارستان ها ندارد و به هیچکدام 
نرسیده  جنگ  ابتدای  در  خود  اعلامی  اهداف  از 
است و رژیم جعلی صهیونیستی را در ناامن ترین 
شرایطش قرار داده است. وی اضافه کرد: همه  این 
بحران های عمیق اقتصادی، سیاسی، اجتماعی و 
بین المللی، این رژیم را به چنان ضعف عمیقی 
رسانده است که مجبور شده اند با دستاوردسازی 
و تهدید، لاف در غریبی بزنند. آن جنایتکار فاسد، 
در عمر منحوس سیاسی خود ثابت کرده است که 
با شکست  درمیدان  بزند،  محکم تری   هربار لاف 
بزرگتری روبرو شده است. کابوس حماس، او را 
متوهم تر از قبل کرده و ادعای بلعیدن استخوانی را 

دارد که از گلویش بزرگتر است.
رئیس مجلس خاطرنشان کرد: همه دریافته اند 
ضرب  عریان  پادشاه  همان  مثابه  به  او  که 
نمی گیرد؛  جدی اش  کسی  که  المثل هاست 
قدرت ها فهمیده اند که او برای منافع شخصی 
تلاش  او  کرد.  خواهد  قربانی  را  همه  خودش 
را  به خیال خودمذاکرات در جریان  تا  می کند 
بر هم زند و به نظر میرسد حنای او دیگر برای 
سیاستمداران جهان و حتی دوستان این رژیم 
اند که حیات  امروز همه فهمیده  ندارد.  رنگی 
رژیم صهیونیستی در آدم کشی و جنایت است 
و صلح و ثبات و آرامش، آنها را مجنون و پریشان 

می سازد.

مسعود پزشکیان و الهام علی اف هر دو ترک آذری 
باری است که سران دو  برای نخستین  این  هستند. 
کشور در چنین تشابهی قرار می گیرند. همین اشتراک 
نژادی و زبانی و مذهبی، می تواند زمینه ساز درک بهتر 
از شرایط دو طرف و در نتیجه، تقویت منافع مشترک را 

به دنبال داشته باشد.
رضا غبیشاوی در این باره می نویسد: پیش بینی 
می شود در دوره ریاست جمهوری پزشکیان، تهران و 
باکو، روابط بهتری نسبت به قبل داشته باشند و توانایی 
دو کشور برای حل اختلافات، افزایش یابد. زبان، گام 
است.  مقابل  فهم طرف  و  درک  در  اساسی  و  بزرگ 
مزیتی که پزشکیان به دلیل ترک بودن و تسلط به کرُدی 

از آن بهره می برد.
ایران و آذربایجان با وجود اشتراکات مهم مذهبی، 
زبانی و نژادی، فضای بزرگی برای تفاهم و همکاری 
و تعریف منافع مشترک دارند. اشتراک دو کشور در 
جمعیت بالای مردم ترک آذری در دو سوی رود ارس، 
امتیاز بی نظیری است که تهران و باکو را در موقعیت 
بی مشابه و در معرض فرصت های زیادی قرار داده 
است.  گرچه این روابط، مخالفانی در دو طرف دارد. 
نیروهایی که با بدبینی و انتظارات نادرست و غیرواقعی، 
تلاش می کنند چوبی لای چرخ روابط دو کشور بگذارند.
روابط ایران و آذربایجان در سال های اخیر دستخوش 
اختلافات مهمی بوده است. از اتهام باکو علیه تهران 
از ارمنستان در اوج جنگ  درباره حمایت تسلیحاتی 
قره باغ تا حمله مرگبار به سفارت آذربایجان در تهران 
)بهمن ۱40۱( و آخرین آن هم توهین به شخص علی 
اف در مراسم مذهبی در اردبیل. اختلافی که به احضار 
سفیر ایران در باکو منجر شد اما مقامات دو کشور 
توانستند از آن عبور کنند. اصرار ترکیه و اذربایجان بر 
ایجاد کریدور "زنگزور" و مخالفت جدی ایران هم از 

دیگر پرونده های اختلافی است.
ایران  سیاست  اخیر  های  سال  در  باغ،  قره  درباره 
تغییر و نوعی موازنه در روابط تهران با باکو و ایروان 
برقرار شده است. در جنگ اخیر قره باغ ایران به لحاظ 
موضع گیری و برخلاف گذشته از جمهوری آذربایجان 
حمایت کرد. تهران، ضمن مخالفت با استقلال منطقه 
قره باغ، از حق باکو برای اعمال حاکمیت بر این منطقه 
ارامنه  اقلیت  و همزمان، حقوق شهروندی و هویتی 
ساکن آن دفاع کرد. علاوه بر این، ایران، درباره تجاوز 
به مرزهای ارمنستان و تغییر مرزهای بین المللی در 

منطقه هشدار داده است.
سفر رئیس جمهور به رفع ابهامات و تقویت سیاست 

همسایگی کمک خواهد کرد
تحلیلگر ارشد مسائل قفقاز درباره اهداف و پیام های 
سفر رئیس جمهور در این مقطع زمانی به جمهوری 
آذربایجان، این سفر را در راستای توسعه همکاری ها 
با همسایگان ارزیابی کرد و به ایرنا گفت: روابط دو 
کشور پس از حادثه ای که برای یکی از نگهبانان سفارت 
پیش آمد، تحت تأثیر قرار گرفت و به سردی گرایید و 
جمهوری آذربایجان سفیر خود را فرا خواند. این روند 
آرامش گراییده است و سفر  به  از مدتی  تنش پس 
رئیس جمهور در سطح عالی هم تأثیر زیادی بر روابط 
اقتصادی، سیاسی و امنیتی دو کشور داشته و خواهد 
به ویژه  جانبه  دو  روابط  تقویت  به  این سفر  داشت. 
در حوزه های انرژی و حمل و نقل از یک سو و رفع 
از سوی دیگر  ابهامات و تقویت سیاست همسایگی 
کمک کرده است. ایران و آذربایجان همچنین در زمینه 

رفت وآمدهای اتباع به ویژه در بعد زیارتی ارتباطات قابل 
توجهی دارند.

سقائیان با اشاره به اینکه سفر دو روزه رئیس جمهور 
به دلیل فاجعه بندرعباس به یک روز کاهش یافت؛ 
باعث  قطعا  رئیس جمهور  سفر  وجود  این  با  گفت: 
تقویت بیشتر روابط اقتصادی دو کشور خواهد شد. 
طراحی و احداث پل »آق بند« با توجه به محدودیت های 
وضع شده از سوی نخجوان، تردد کامیون ها و اتباع را 
بین آذربایجان و نخجوان تسهیل می کند و جمهوری 
اسلامی هم آن را در راستای تحکیم و تقویت روابط بین 

تهران و باکو تلقی می کند.
در تعریف رابطه باید حساسیت های طرف مقابل را هم 

در نظر بگیریم
سفیر پیشین ایران در ارمنستان سفر رئیس جمهور 
از  بسیاری  خنثی کننده  را  آذربایجان  جمهوری  به 
شیطنت های طرف های ثالث روابط تهران-باکو دانست 
و گفت: استقبال بسیار گرم رئیس جمهور آذربایجان 
از رئیس جمهور ایران، مذاکرات عالی میان روسای دو 
کشور که در بیانیه پایانی سفر نیز اعلام شد؛ نشان 
این  از  بسیاری  است  توانسته  این سفر  که  می دهد 
شیطنت ها را خنثی سازد. ایران می تواند و باید نقش 
کشورهای ثالث با تحرکات دیپلماتیک و تقویت روابط 

بدون ابتلا به برخی مسائل حاشیه ای، کمرنگ سازد.
سقائیان در توضیح برخی ملاحظات موجود در روابط 
آذربایجان،  جمهوری  آنکه  وجود  با  گفت:  طرف  دو 
قانون  نظر  از  اما  است  شیعه  اکثریت  با  کشوری 
اساسی، کشور سکولار محسوب می شود. بنابراین در 
تعریف رابطه باید حساسیت های طرف مقابل را هم 
در نظر بگیریم تا کشورهای ثالث نتوانند از این مسائل 
سوءاستفاده کنند. از سوی دیگر موضوعات غیرمرتبط 
با روابط دو جانبه و مسائل حاشیه ای هم نباید مورد 
توجه و اعتنای ایران قرار گیرد. برای مثال بر اساس 
اما  می آمد  ایران  به  آذری  طرف  باید  پروتکلی  نوبت 

رئیس جمهور ایران خود به باکو رفت تا گامی در مسیر 
رفع کدورت ها و ابهامات را باشد.

جمهوری اسلامی ایران همواره پشتیبان مذاکرات صلح 
بوده است

جمهوری  صلح  مذاکرات  منطقه  مسائل  تحلیلگر 
ارمنستان و آذربایجان را یکی از مهمترین موضوعات 
دو جانبه ایران و آذربایجان و نیز منطقه قفقاز جنوبی 
دانست و گفت: زمانی که دو کشور جمهوری آذربایجان 
و جمهوری ارمنستان درباره چالش های خود به تفاهم 
برسند و موفق به امضای قرارداد صلح مرزی شوند؛ 

جمهوری اسلامی هم قطعا از آن حمایت خواهد کرد.
تغییر  در  ایران  قرمز  خطوط  ارزیابی  در  سقائیان 
مرزهای منطقه ای و دغدغه های ایجاد و احداث دالان 
زنگزور در مرز ایران و جمهوری ارمنستان هم توضیح 
داد: معتقدم بیشتر هیاهوی به وجود آمده پیرامون این 
مسیر، تبلیغاتی و از سوی همان کشورهای ثالث بوده 
است. طرف رامنی میزان و حدود دسترسی را درباره این 
مسیر تعریف و تاکید کرده است که هم دسترسی و 
ترددی وجود داشته باشد در حاکمیت ارمنستان انجام 
رویکرد  آذربایجان  رویکرد جمهوری  این  خواهد شد. 
حقوقی درستی است و ایران هم به آن احترام می گذارد.

وی تصریح کرد: طرف های ثالث از این موضوع به 
تخریب  در جهت  انحرافی  مطلب  یا  و  عنوان شعار 
جمهوری  کشور  سه  روابط  در  منفی  گذاری  تاثیر  و 
می کنند.  استفاده  ارمنستان  و  ایران  آذربایجان، 
جمهوری اسلامی ایران همواره پشتیبان مذاکرات صلح 
بوده و دولت های مختلف ما از این مذاکرات دفاع و 

حمایت کرده اند.
توسعه روابط با همسایگان اولویت سیاست خارجی 

دولت چهاردهم است
سفیر پیشین ایران در ارمنستان، سفر رئیس جمهور 
به باکو را در شرایط مذاکراتی با آمریکا، مهم و مثبت 
ارزیابی کرد و گفت: همانطور که مقام معظم رهبری 

هم اشاره کردند؛ مذاکره با آمریکا یکی از ده ها کار 
وزارت و وزیر امور خارجه است. امیدواریم در این 
دوره از مذاکرات آمریکا به تعهدات خود عمل کند 
ولی از طرف دیگر قطعاً توسعه روابط با همسایگان 
و  است  چهاردهم  دولت  خارجی  اولویت سیاست 
تحرکات و رفت و آمدهای وزیر امور خارجه به همراه 
رئیس جمهور یا اعلام میانجیگری در مناقشه هند 
و پاکستان به عنوان دو کشوری که با ایران سوابق 

دوستانه دارند؛ در همین راستا قابل ارزیابی است.
دیپلماسی شخصی رئیس جمهور مرزها و فاصله بین 

دو کشور را بر می دارد
دیپلمات سابق ایران در ارزیابی مزایای دیپلماسی 
شخصی رئیس جمهور در برخی از سفرها، به ویژه 
در سفر به جمهوری آذربایجان گفت: همیشه بین 
خیلی  دوستانه  روابط  مختلف  کشورهای  رهبران 
موثرتر از روابط تشریفاتی و پروتکلی تعریف شده 
است. این ابتکار رئیس جمهور بسیار ابتکار موثری 
بود که به نوعی مرزها و فاصله بین دو کشور را 
خود  اینکه  به  توجه  با  خصوص  به  برمی دارد، 
به  مسلط  و  غربی  آذربایجان  اهل  جمهور  رئیس 
این دیدارها هم  از  آذری هستند. در برخی  زمان 
شعرخواندند و گفتند که در این سفر گویی که در 
تبریز و اورمیه هستند. حتماً این نوع رفتار شخصی 
آقای رئیس جمهور در رابطه با رهبران کشورها به 
خصوص همسایگان تاثیر خاص خود را داشته و 
خواهد داشت. این نوع دیپلماسی پیش از جمهوری 
آذربایجان، در تاجیکستان هم تجربه شد و اکنون 
می شود.  تلقی  دوم  ایران  عنوان  به  تاجیکستان 
به نظر من این رفتار شخصی ایشان بسیار موثر، 

مثبت و تاثیرگذار در طرف مقابل است.

رئیس جمهور با بیان اینکه متاسفانه داده های به روز و دقیقی از 
ظرفیت ها و زمینه های توسعه مناطق مختلف کشور موجود نیست، 
گفت: نه به طور دقیق مشخص است که مناطق مختلف چه ظرفیت ها 
و استعدادهایی دارند، نه برنامه مشخصی برای بهره برداری بهینه از این 
ظرفیت ها وجود دارد و نه مشخص است اگر منطقه ای ظرفیت توسعه 

ندارد، برای آن چه باید کرد!
به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان پیش از ظهر امروز - سه شنبه - با 
حضور در معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم ریاست جمهوری، 
ضمن بازدید از برخی بخش های این معاونت و شنیدن گزارش های ارائه 
شده از سوی مهندس عبدالکریم حسین زاده مسئول معاونت و تعدادی 
از معاونین و مدیران آن، طی سخنان کوتاهی، نکات و نظرات خود را 
درباره این گزارش ها و ماموریت ها و اقدامات معاونت توسعه روستایی 

بیان کرد.
رئیس جمهور ضمن قدردانی از تلاش ها و اقدامات انجام شده در 
این معاونت در ماه های گذشته اظهار کرد: طراحی و اجرای سامانه های 
یکپارچه برای پایش کیفیت و کمیت پیشبرد اقدامات در حال انجام در 
سراسر کشور، اقدام بسیار مفیدی است، اما باید در کنار آن، داده های 
مربوط به هر بخش، شهرستان و استان نیز جمع آوری و بررسی شود، 
تا مشخص شود که هر منطقه ای چه ظرفیت هایی دارد و بر اساس 
داده های جمع آوری شده، برای توسعه هر منطقه چه اقداماتی می توان 

انجام داد یا اساسا آن منطقه زمینه توسعه دارد یا خیر!
پزشکیان با اشاره به تجربیات مدیریتی خود افزود: متاسفانه داده های 

به روز و دقیقی از ظرفیت ها و زمینه های توسعه مناطق مختلف کشور 
موجود نیست؛ نه به طور دقیق مشخص است که مناطق مختلف چه 
ظرفیت ها و استعدادهایی دارند، نه برنامه مشخصی برای بهره برداری 
بهینه از این ظرفیت ها وجود دارد و نه مشخص است اگر منطقه ای 

ظرفیت توسعه ندارد، برای آن چه باید کرد!
رئیس جمهور با تاکید بر ضرورت بهره گیری از همه توانمندی های 
علمی و دانشگاهی کشور در زمینه شناسایی و احصای ظرفیت ها و 
برخی  متاسفانه  کرد:  تصریح  کشور  مختلف  مناطق  استعدادهای 
طرح های توسعه ای تهیه و تدوین شده در کشور جامعیت و دوراندیشی 
کافی نداشته و حتی قبل از اتمام اجرا، به اصلاح و بازبینی نیاز پیدا 
می کنند، در حالی که اگر این طرح ها بر اساس داده های کافی، دقیق و 

به روز تهیه می شدند، از جامعیت بیشتری برخوردار می شدند.
و  جامعیت  با  توسعه ای  طرح های  وقتی  کرد:  اضافه  پزشکیان 
دوراندیشی مناسب تدوین شوند، به طور طبیعی همه ظرفیت های 
کشور شناسایی و لحاظ و برای هم افزا و به خدمت گرفتن آنها نیز 
برنامه ریزی می شود. بر این اساس ظرفیت ها و توانمندی های کشور از 
عرصه آموزش تا اقدام و عمل و نظارت در یک راستا تعریف و هم افزا 

می شوند.
رئیس جمهور گفت: اگر نگاه و روش عمل خود را اصلاح نکنیم، 
نمی توانیم انتظار تغییر داشته باشیم. اگر راهکارها و سیاست هایی که تا 
کنون اجرا شده، نتیجه بخش بود، شاهد وضعیت امروز نبودیم. اجرای 
همان نگاه های ناکارآمد باعث صرف هزینه و وقت زیادی در روستاها 

شد که ثمربخش نیز نبود و با وجود تلاش های صورت گرفته، شاهد 
تخلیه بسیاری از روستاها بودیم.

اقدامات  درباره  شده  ارائه  گزارش  به  اشاره  با  همچنین  پزشکیان 
انجام شده در طرح احیای واحدهای اقتصادی راکد، خاطرنشان کرد: 
راهکارهای علمی می گویند که ۸0 درصد مشکلات به 20 درصد مسائل 
مربوط است و اگر این 20 درصد اصلاح شوند، مشکل آن بخش ۸0 
درصدی رفع خواهد شد. با جمع آوری داده های دقیق سعی کنید به 
جای تمرکز بر حل مشکلات جزئی، اولویت را به حل مشکلاتی بدهید که 
واحدهای اقتصادی بیشتری را تحت تاثیر قرار داده است؛ این طرح باید 
در معاونت توسعه روستایی به سرانجام برسد. رئیس جمهور همچنین 
انتقاد مطرح شده در گزارش مربوط به مدیریت برنامه  با اشاره به 
توسعه عدالت آموزشی و رفع کاستی های فضاهای آموزشی، مبنی بر 
عدم ارائه اطلاعات و داده های به روز و دقیق از سوی دستگاه های دیگر 
به معاونت توسعه روستایی، بر ضرورت ارائه و تجمیع هر چه سریع تر 

این اطلاعات و داده ها در این معاونت تاکید کرد.
پزشکیان در بخش پایانی سخنان خود بر ضرورت و اهمیت بهره گیری 
از ابزارها و امکانات نوین در توسعه مناطق محروم تاکید کرد و همچنین 
با اشاره به گزارش ارائه شده درباره طرح توکنایز پنل های خورشیدی، با 
بیان اینکه بخش های مالی این طرح از سوی سازمان برنامه و بودجه در 
حال بررسی است، از مجریان طرح خواست برای تامین زمین با وزیر 
جهادکشاورزی رایزنی کرده و اجرای طرح را با هماهنگی بانک مرکزی و 

وزارت امور اقتصادی و دارایی پیش ببرند.

تحرکات دیپلماتیک تهران-باکو توطئه ها را خنثی می کند

دیپلماسی به سبک پزشکیان
گروه سیاست خارجی- مسعود پزشکیان رئیس جمهوری دوشنبه در سفر رسمی یک روزه به باکو پایتخت جمهوری آذربایجان با همتای خود الهام علی اف 

دیدار کرد. 

برنامه های توسعه با تکیه بر داده های دقیق از ظرفیت های هر منطقه تدوین شودمسعود پزشکیان: 

همیشه 
بین رهبران 

کشورهای 
مختلف روابط 

دوستانه خیلی 
موثرتر از روابط 

تشریفاتی 
و پروتکلی 

تعریف شده 
است. این ابتکار 

رئیس جمهور 
بسیار ابتکار 

موثری بود

هر چند که تلاش  های دولت و اظهارات دولتمردان حکایت از آن دارد که در تصمیم خود 
برای رفع فیلترینگ جدی هستند اما گفته ها و اظهارات اعضای شورای عالی فضای مجازی 

نشان از ایجاد یک سنگ اندازی و مانع در پیش پای پزشکیان دارد.
به گزارش خبرآنلاین »چه زمانی گام دوم فیلترینگ برداشته خواهد شد؟« این یکی از 
مهم ترین سوالاتی است که اذهان مردم و افکار عمومی را به خود مشغول کرده است. در واقع 
پس از برداشته شدن گام اول فیلترینگ و رفع محدودیت های دو پلتفرم واتس آپ و گوگل 

پلی، تصور می شد که تا پیش از فرا رسیدن سال ۱404، گام دوم فیلترینگ اجرا خواهد شد.
اما نه تنها این وعده تاکنون عملیاتی نشده که حتی جلسه شورایعالی فضای مجازی در 
فروردین ماه نیز برگزار نشد. فاطمه مهاجرانی، سخنگوی دولت هم در آخرین اظهارنظر خود 
درباره زمان رفع فیلترینگ به خبرگزاری خبرآنلاین گفت که؛ »اینکه این فرایند کی به نتیجه 
می رسد، نمی توانم به شما دقیق بگویم و پیشنهاد می کنم که اگر خواستید پیگیری کنید از 
افراد حقیقی و حقوقی شورای عالی فضای مجازی بپرسید، من در این زمینه اطلاعاتم کافی 

نیست.«
ناامیدی مردم از رفع فیلترینگ؟

کافی است که یکبار پای صحبت های مردم بنشینید و از فیلترینگ فضای مجازی، قطع و 
وصل شدن های فیلترشکن ها و سرعت کم اینترنت گلایه نکنند. گاهی هم تیر اعتراض و گلایه 
های آنان به سمت دولت روانه می شود و با گریز به شعار رفع فیلترینگ پزشکیان، اظهار 
ناامیدی از به سرانجام رسیدن آن می کنند. هرچند دولت پزشکیان تلاش کرد تا با راضی کردن 
اعضای شورایعالی فضای مجازی و برداشتن محدودیت های دو  پلتفرم واتس آپ و گوگل پلی 
نشان بدهد که به پای عهدی که با مردم بسته، خواهد ماند؛ اما نامشخص بودن سرنوشت گام 

دوم رفع فیلترینگ باعث رخنه کردن ناامیدی در دل مردم شده است.  با این حال، داستان رفع 
فیلترینگ و برداشتن محدودیت های شبکه های اجتماعی به سادگی و با صدور دستور توسط 
رئیس جمهور امکان پذیر نیست. هر چند که تلاش  های دولت و اظهارات دولتمردان حکایت 
از آن دارد که در تصمیم خود برای رفع فیلترینگ جدی هستند اما گفته ها و اظهارات اعضای 
شورای عالی فضای مجازی نشان از ایجاد یک سنگ اندازی و مانع در پیش پای پزشکیان دارد. 

سنگ اندازی هایی که حتی دادِ دولتمردان چهاردهم را هم درآورده است.
از جلسه شورایعالی فضای مجازی چه خبر؟

جلسه شورایعالی فضای مجازی که طبق قانون باید ماهی یکبار تشکیل شود، در ماه فرودین 
برگزار نشد. پیگیری های خبرگزاری خبرآنلاین از علت تشکیل نشدن این جلسه تاکنون بی 
نتیجه مانده است. در این میان، برخی تحلیل ها در فضای رسانه ای حکایت از آن دارد که 
احتمالا فیلترینگ تلگرام و یوتیوب در جلسه اردیبهشت ماه شورایعالی فضای مجازی برداشته 
خواهد شد.  اما طبق شنیده های خبرگزاری خبرآنلاین از برخی از اعضای این شورا، ظاهرا 
فیلترینگ در حال حاضر در دستور کار اعضای شورایعالی فضای مجازی قرار ندارد و فعلا 
نمی توان به برداشته شدن گام دوم فیلترینگ امید داشت. هر چند که روزهای اخیر ستار 
هاشمی، وزیر ارتباطات از گشایش هایی برای رفع فیلترینگ در سال ۱404 خبر داده بود اما 
در آخرین روزهای سال ۱40۳ اعتراف کرده بود که؛ »اینکه ما پیگیر برداشتن فیلتر، نه تنها از 
تلگرام و یوتیوب که از دیگر سکوها نیز هستیم، کاملا مشخص است. ولی اینکه زمان مشخصی 
در مورد رفع فیلتر اعلام شود، امکان پذیر نیست. تمام فضای تصمیم گیری در خصوص رفع 
فیلتر در اختیار دولت نیست«.  در واقع، به نظر می رسد دولت برای راضی کردن اعضای 
شورایعالی فضای راهی سخت و دشوار را باید طی کند و نمی خواهد برای حل این وعده، آن 

را به شورایعالی امنیت ملی ببرد. شاهد این ادعا نیز اظهارات وزیر ارتباطات است که گفته؛ 
»وقتی می شود با نگاه کارشناسی و با نگاه علمی کار را با گفتمان وفاق پیش برد، نیازی به جنگ 

و دعواهایی که بعضی اوقات دیده می شود، نیست.«
بر همین اساس، باید منتظر ماند و دید که در جلسه شورایعالی فضای مجازی در اردیبهشت 
ماه چه اتفاقی خواهد افتاد؛ آیا فیلترینگ اینستاگرام، تلگرام و یوتیوب برداشته خواهد شد یا 

همچنان در دستور کار قرار نخواهد گرفت.

فیلترینگ تلگرام برداشته خواهد شد؟
در انتظار گام دوم رفع فیلتر
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